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La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

És que no se pot parlar aixina, presidenta, és que no me sent 
a mi mateixa .

Jo entenc que els homes tinguen coses millor que fer, que se 
n’isquen fora .

La senyora vicepresidenta primera:

Anem a continuar i espere que facen cas de les 
recomanacions .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Me pareix que estem parlant d’un tema que ens solivianta a 
totes les persones, ens indigna i un poquet de respecte no 
vindria mal .

Com deia, denuncie el masclisme com a manifestació del 
major horror de la desigualtat estructural entre homes i 
dones que pateixen esta societat . No és una xacra, senyora 
Quiñonero, com tanta gent diu . Una xacra és una plaga de 
llagostes, una xacra és una epidèmia . La violència masclista 
és conseqüència directa de les desigualtats que encara pervi-
uen en la nostra societat .

Reivindique la firma de l’Acord del Botànic com el compromís 
per a impulsar polítiques que milloraren la vida de les perso-
nes en aspectes com la lluita contra la violència de gènere . I 
amb la recent renovació d’aquest acord s’ha fet un pas més 
en el compromís de nous objectius en eixa lluita .

Antecedents del pacte . Òbviament les lleis, la llei contra la 
violència de gènere, el conveni d’Istanbul també és un ante-
cedent per a este pacte . Però li vaig a concretar què entenem 
per este pacte .

Mire, en este país vencérem ja un terrorisme i el vencé-
rem tota la societat unida . Es tracta de fer el mateix, d’unir 
la societat contra la violència de gènere, de traure’l de 
l’agenda partidista òbviament amb un compromisos de deci-
sions, recursos i pressupost . Es tracta que les administraci-
ons públiques hem d’interpel·lar a tota la societat, fugir de 
la revictimització individualista que suposa assenyalar les 
dones en situació de violència de gènere com a responsa-
bles últimes per a poder sortir d’esta situació i socialitzar el 
conflicte com una qüestió estructural de totes i tots. Hem 
de trencar els murs entre els quals se produïx eixa violèn-
cia . Hem de ser còmplices de les víctimes i ser absolutament 
bel·ligerants amb els agressors . La deconstrucció del patri-
arcat ha de basar-se en la coeducació i la ruptura dels rols de 
gènere i també posant en valor als rols tradicionalment exer-
cits per les dones .

Per això, volem fer la convocatòria social al pacte . El Consell 
convoca a treballar i comprometre a cadascuna, des de l’àm-
bit de les nostres competències i possibilitats, en mesu-
res concretes i recursos plurianuals per a la lluita contra la 
violència de gènere i masclista en el marc de la unitat i el 
consens que la societat ens reclama .

Entitats convocades: partits polítics amb representació 
supramunicipal en qualsevol de les cambres legislatives per 
part de la comunitat autònoma; agents econòmics i socials, 
sindicats amb representació en la mesa general i les organit-
zacions patronals d’àmbit autonòmic; associacions de dones 
i feministes amb representació en el Consell Valencià de la 
Dona de la Comunitat Valenciana; administracions públi-
ques, Generalitat, Govern d’Espanya, delegació en este 
cas, Federació Valenciana de Municipis i Províncies, dipu-
tacions i ciutats de més de cent mil habitants o capital de 
província; poder judicial, presidència del Tribunal Superior 
de Justícia de la Comunitat Valenciana, la fiscalia, la fisca-
lia en cap; mitjans de comunicació, unió de periodistes i la 
seua secció de periodistes valencians; universitats públiques 
valencianes; cossos de seguretat, policia local, també; tercer 
sector, plataforma del tercer sector, coordinadora d’ONG, 
mesa d’entitats i Consell de la Joventut de la Comunitat 
Valenciana .

Demà, a més, participaré en la reunió de la comissió gene-
ral de les comunitats autònomes al Senat on duré el debat 
del pacte valencià contra la violència masclista perquè l’es-
tat també siga copartícip de la recerca d’estes solucions i 
que totes les potes de la societat estaran presents, cada part 
d’esta societat aportarà allò necessari i totes juntes, tots 
junts, acabarem amb el terror d’este masclisme assassí .

Moltíssimes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta .

Passarem a continuació a la pregunta número 763, que 
formularà el diputat del Grup Parlamentari Popular, senyor 
José Ramón Calpe, a la consellera d’Agricultura, Medi 
Ambient i Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural .

Senyor Calpe, quan vosté vullga .

 

El senyor Calpe Saera:

Gracies, senyora presidenta .

Senyora consellera, l’any passat, l’any 2016, no va ser un bon 
exercici per al camp valencià . Vam patir al llarg de l’any una 
situació de sequera important, també d’una calor més impor-
tant. Però quan va arribar el final d’any ho vam rematar. La 
campanya citrícola va començar amb els preus molt baixos i 
a més van vindre totes les inclemències climatològiques, una 
sèrie de calamitats que es van prorrogar inclús a les primeres 
setmanes d’enguany, de 2017 .

Vam tindre fred que va afectar les hortalisses, especial-
ment les carxofes; vam tindre pluges que van afectar molt els 
cítrics i el caqui, l’olivar, el raïm que impedien recol·lectar les 
xufes . Tot això segons han denunciat les organitzacions agrà-
ries o han palesat . Vam tindre pedregades en els cítrics, ja 
enguany; vam tindre vent que ha tirat part de la collita. En fi, 
com li dic, massa calamitats .



Número 82  ¦  08-03-2017 Pàg. 4149

I davant de tot això li pregunte: què ha fet o què està fent 
la conselleria per ajudar a pal·liar tots els danys que estes 
circumstàncies climatològiques han produït? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga, consellera .

La senyora conseller d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Muchas gracias, vicepresidenta .

Muchas gracias, señor Calpe .

Buenas tardes .

Efectivamente, los temporales añadidos a la situación de 
sequía que padecíamos han causado daños muy severos en la 
agricultura, también en la ganadería, en la pesca y en muchas 
infraestructuras .

Desde el primer momento, el Consell puso en marcha una 
batería de medidas para brindar un apoyo directo al sector 
agrario .

En primer lugar, como no puede ser de otra manera, a partir 
de visitas de campo, realizamos toda una evaluación de los 
daños . También nos reunimos, después de cada temporal, con 
los representantes del sector agrario y las cooperativas, para 
evaluar y compartir los informes de daños .

El Consell aprobó, el 23 de diciembre de 2016 y 27 de enero 
de 2017, sendos acuerdos de ayudas para paliar los daños 
producidos en las infraestructuras y bienes públicos, que irán 
con cargo al fondo de contingencia de 2017 . Se dio un plazo 
para que los municipios afectados presentaran sus estimacio-
nes de daños y, hasta la fecha –el plazo aún no está cerrado–, 
hemos recibido peticiones de más de doscientos municipios, 
lo que da una idea de la envergadura también de los daños .

El Consell también solicitó al estado el reconocimiento de la 
Comunitat Valenciana como zona afectada gravemente por 
emergencia y que eso activara todas las medidas de (veus)…

La senyora vicepresidenta primera:

¿Podrían hacer el favor de dejar hablar a la consellera y dejar 
de chistar o de…? (Veus)

No, por favor… Si no les importa, ¿me dejan que dirija yo el 
pleno y ponga orden…? (Veus)

¿Hacen el favor, por…, que siga la consellera, si son tan 
amables? (Se sent una veu que diu: «Faltaría más.»)

Señora consellera, ahora cuando los señores diputados nos 
dejen, seguimos .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Como decía, se solicitó al estado la declaración de zona 
afectada gravemente por emergencia, lo cual fue declarado 
el 27 de enero . Lo que ocurre es que aún estamos espe-
rando, entre otros, que el ministerio de agricultura haga 
efectivas las ayudas específicas al sector, en virtud de este 
real decreto ley .

Aparte, el 17 de enero, desde la conselleria, solicitamos al 
gobierno, mediante carta a los distintos ministerios implica-
dos, la adopción de medidas urgentes para paliar los daños 
ocasionados en el sector agrario por la sequía, el calor, las 
lluvias y los temporales de 2016 y 2017 .

En concreto, se trata de ayudas a las explotaciones agrícolas, 
ganaderas, marítimo-pesqueras y de acuicultura, la reducción 
de los módulos del IRPF aplicable al método de estimación 
objetiva de 2016, solicitud que se reiteró de nuevo a media-
dos de febrero, medidas de apoyo para facilitar el acceso a 
financiación de explotaciones agrícolas, la concesión de una 
moratoria de un año en el pago de cuotas de seguridad social 
y duplicar las dotaciones del servicio público de empleo esta-
tal, destinadas al paro agrario, para paliar la disminución de 
jornales debido a la interrupción de trabajos de cosecha; 
todo ello competencias del estado .

Aparte, desde la conselleria, estamos tramitando la orden de 
ayudas de adversidades climáticas, mediante bonificaciones 
de préstamos. Por un lado, se tratará la bonificación de inte-
reses para préstamos formalizados con entidades financie-
ras; y, por otro, se sufraga el coste de los avales concedidos 
por la Sociedad Anónima Estatal de Caución Agraria .

Aparte, en algún caso, hemos tenido que actuar con carácter 
de urgencia, dada la gravedad de los daños en infraestructu-
ras, en balsas de riego, azudes y canales .

Señorías, todo lo que está en nuestra mano lo estamos 
haciendo o ya lo hemos hecho, y estamos apoyando y acom-
pañando al sector agrario para que pueda volver a la normali-
dad tras los temporales . Lo que ocurre es que también nece-
sitaríamos que otras administraciones, la administración 
central del estado y las diputaciones, se pusieran a la tarea .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Sí, senyor Calpe .

El senyor Calpe Saera:

Sí, moltes gràcies, senyora presidenta .

I moltes gràcies, senyora consellera .

Bé, no ens ha dit res que no coneguérem per manifestacions 
seues, per notes de premsa de la conselleria .
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Està molt bé que recolzen els municipis en la reparació d’in-
fraestructures, que facen sol·licituds a l’estat en allò en què 
l’estat és competent . . . Que, per cert, l’estat és més diligent 
que el Consell de La Generalitat, perquè va aprovar no sols 
un acord el 23 de desembre, com vostés, sinó el decret llei a 
què vosté s’ha referit, mentres que el Consell encara no ha 
aprovat cap norma; estan, com sempre, preparant una ordre, 
però vorem quan arriba .

Però, anem a vore, mire, la situació és molt desesperada i 
crec que vosté n’és conscient . De fet, inclús hem vist notícies 
pintoresques en la premsa, com els llauradors que conviden a 
anar a les seues parcel·les perquè la gent arreplegue la collita 
perquè no saben ja què fer amb ella .

Mentrestant, les organitzacions agràries els acusen que la 
conselleria està guiada per il·luminats o que se dediquen a la 
reparació de infraestructures, però no a compensar llaura-
dors i ramaders .

Efectivament, serien necessàries eixes mesures que vosté ha 
dit, però sobre les quals som tan escèptics perquè, ja li dic, en 
principi van prou lentament . Efectivament, seria important 
que se bonificaren els préstecs, que n’hi hagueren crèdits 
a llarg termini i que n’hi hagueren ajudes directes, com en 
altres èpoques han hagut, perquè el Partit Popular va apro-
var ací . . . I la convide, per exemple, perquè llisca una ordre 
de 2005, una ordre que tenia ajudes directes als llauradors, 
ajudes directes de què, de veritat, demanen els llauradors .

Però, sobretot, no pot escudar-se vosté que ho ha de fer l’es-
tat . No pot escudar-se vosté en això perquè, a banda que el 
reial decret llei que va aprovar l’estat li recorda que l’estat 
actua subsidiàriament perquè les competències són de les 
comunitats autònomes, és que vosté té la competència, la té 
La Generalitat la competència exclusiva, per l’article 49 .3, 
tercera, del nostre Estatut d’autonomia .

Per tant, el que han de fer és posar-se vostés a la feina, apro-
var la norma que corresponga i buscar les ajudes directes . 
(Aplaudiments) Perquè el president Puig va anunciar que se 
disposaria del fons de contingència, però qui ha disposat del 
fons de contingència és el govern de Mariano Rajoy, no el 
govern del president Puig . Per favor, disposen d’ell i ajuden 
els llauradors com els llauradors mereixen, perquè jo sé que 
vosté té la sensibilitat per a saber que és un sector molt 
important i que necessita eixe recolzament .

I, sobretot, en la mesura del possible, també, que La 
Generalitat, la conselleria, actue, en la seua política gene-
ral –ja no parle, ara en concret, dels danys concrets clima-
tològics–, actue d’una manera que afavorisca als llauradors . 
Siguen més diligents en el pagament de les ajudes de la PAC, 
perquè sols falta que qui no ha pogut vendre la collita perquè 
se li ha fet malbé o perquè els preus eren absolutament inac-
ceptables, damunt, les ajudes que l’administració li ha de 
tramitar li les tramite amb retard .

I, per tant, recorden vostés que ja han patit prou calamitats 
els llauradors, que no siga la política de la Generalitat valen-
ciana una altra calamitat que han de patir .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gracias .

Sí, desde luego, compartimos la sensibilidad y el cono-
cimiento de los daños que ha sufrido el sector .

Pero en esto hay que aclarar un par de cosas . Cuando me 
refiero a, «los acuerdos del Consell están en marcha, están 
para el fondo de contingencias, está valorando la comisión 
técnica todas las peticiones de ayuda», esa es la forma de 
actuar . Lo que no es la forma de actuar es que el estado publi-
que un real decreto ley en el que diga que los ministerios, en 
correspondencia de sus competencias, tengan que actuar y 
que estemos todavía esperando a que el ministerio de agri-
cultura ponga en vigor realmente las ayudas que tiene que 
poner en marcha . Esa es la situación . (Se sent una veu que diu: 
«Está en vigor el decreto ley.»)

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Anem a passar a la pregunta número 609, que formula el 
diputat del Grup Parlamentari Popular, el senyor Rubén 
Ibáñez, al Consell, corresponent la resposta al conseller de 
transparència .

Un segundito…

Cuando quiera, señor Ibáñez .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Gracias, presidenta .

Buenas tardes, consellers .

Señor Alcaraz .

La verdad es que no he tenido ocasión de interpelarle a usted 
en ninguna pregunta . Tampoco sabía que era usted el desti-
natario de la misma . Pero, en cualquier caso, como miembro 
del Consell, sí que me gustaría saber su punto de vista sobre 
esta situación .

Al principio de esta legislatura, el gobierno valenciano se 
afanó, constantemente, en quererle dar un protagonismo a 
estas Cortes . La señora vicepresidenta, en algunas ruedas 
de prensa en las que se veía ciertamente atrapada con algu-
nas preguntas, salía con aquella frase célebre ya de que 
Las Cortes son soberanas y lo que decidan el gobierno lo 
cumplirá .

No en vano, el propio presidente Puig, en su toma de pose-
sión, dijo que es el deber del gobierno garantizar no solo la 
facultad fiscalizadora y de vigilancia de la oposición, sino que, 
además, estas Cortes deben de enseñar el camino que debe 
seguir el gobierno .


